

DOI: 10.18572/2072-4160-2022-2-3-12
УДК 343.575.4
ББК 67.408

Обстоятельства, исключающие уголовную ответственность за деяния, образующие незаконный оборот наркотиков (ст. 228–228.1 УК РФ)

Дорогин Дмитрий Александрович,

доцент кафедры уголовного права Российского государственного университета правосудия,
кандидат юридических наук, доцент (г. Москва)
d.a.dorogin@yandex.ru

Четвертакова Елизавета Юрьевна,

доцент кафедры уголовного права Российского государственного университета правосудия,
кандидат юридических наук, доцент (г. Москва)
chetvertakova@mail.ru

Цель: изучение обстоятельств, исключающих уголовную ответственность за деяния, образующие незаконный оборот наркотиков (ст. 228–228.1 УК РФ).

Методы исследования: методологическую основу исследования составляет диалектический подход к познанию правовой реальности. Применяются также формально-догматический метод и методы эмпирических исследований.

Выводы: в статье систематизированы обстоятельства, исключающие уголовную ответственность за деяния, образующие незаконный оборот наркотиков (ст. 228–228.1 УК РФ), приведен анализ обстоятельств, исключающих уголовную ответственность за незаконный оборот наркотиков.

Научная и практическая значимость исследования: выделение конкретных обстоятельств, исключающих уголовную ответственность за деяния, образующие незаконный оборот наркотиков (ст. 228–228.1 УК РФ), а также их систематизация.

Ключевые слова: обстоятельства, исключающие уголовную ответственность; незаконный оборот наркотиков; отсутствие вреда объекту уголовно-правовой охраны; отсутствие или недостижение размера предмета преступления; отсутствие общественно опасного деяния; исполнение закона; декриминализация деяния; малозначительность деяния; крайняя необходимость; преодолимое физическое и психическое принуждение; провокация совершения преступления; приготовление к преступлению.

Circumstances Excluding Criminal Liability for Acts Constituting Illicit Drug Trafficking (Art. 228–228¹ of the Criminal Code of the Russian Federation)

Dmitriy A. Dorogin

Associate Professor of the Department of Criminal Law of the Russian State University of Justice
PhD (Law), Associate Professor (Moscow)

Elizaveta Yu. Chetvertakova

Associate Professor of the Department of Criminal Law of the Russian State University of Justice
PhD (Law), Associate Professor (Moscow)

Purpose: studying the circumstances excluding criminal responsibility for illegal drug trafficking (art. 228–228.1 of the Criminal Code of Russian Federation).

Research methods: the methodological basis of the study is a dialectical approach to the knowledge of legal reality. The formal dogmatic method and methods of empirical research are also used.

Conclusions: the article systematizes the circumstances that exclude criminal liability for acts constituting drug trafficking (Articles 228–228.1 of the Criminal Code of the Russian Federation), provides an analysis of the circumstances that exclude criminal liability for drug trafficking.

The scientific and practical significance of the study: definition of specific circumstances excluding criminal responsibility for acts forming illegal drug trafficking (art. 228–228.1 of the Criminal Code of Russian Federation), and their systematization.

Keywords: circumstances excluding criminal responsibility; drug trafficking; no harm to the object of criminal law protection; absence or non-achievement of the size of the object of the crime; absence of a socially dangerous act; execution of law; decriminalization; insignificance of an act; extreme necessity; coercion; entrapment; preparation for a crime.